
Kære Henrik Andersen

 
Tak for din henvendelse om kopispærringer, som er blevet videresendt fra AntiPiratGruppen til Foreningen 
af Danske Videogramdistributører. Jeg beklager det forsinkede svar.

 
Som hovedregel er det ikke tilladt at omgå såkaldte effektive tekniske foranstaltninger (f.eks. en 
kopispærring) uden samtykke fra rettighedshaverne. Dette fremgår af ophavsretslovens § 75 C, stk. 1. 
Det er derfor som udgangspunkt ikke tilladt at omgå en kopispærring uden tilladelse fra den relevante 
rettighedshaver.

 
Det er dog lovligt at omgå spærringen, hvis det er nødvendigt for at se filmen (privat). Det vil f.eks. være 
tilladt at omgå en spærring på en DVD, hvis DVD’en ikke fungerer på ens styresystem på computeren.

 
Uanset dette er det dog ikke tilladt at fremstille en kopi af filmen ved at omgå kopispærringen. Dette 
fremgår af ophavsretslovens § 11, stk. 3, 1. pkt. Hvis en DVD har en kopispærring, må man derfor ikke 
omgå kopispærringen og lave en kopi af filmen til f.eks. sit mediecenter. Deri har du ganske ret.

 
Når det er sagt, er det væsentligste formål med reglen at sikre mod misbrug ved, at film og musik 
kopieres og distribueres ulovligt videre.

 
Man har fra Videogramforeningens side bestemt ingen interesse i at sagsøge forbrugere, der som dig, har 
købt lovlige produkter – tværtimod.

 
Du kan allerede købe stort set al musik digitalt og filmene er også godt på vej, og du kan i fremtiden 
altså købe produkterne online, hvis det er det, du ønsker. Desuden udkommer flere film i dag inkl. et 
digitalt eksemplar.

 
Reglen er fornuftig, fordi den er med til at sikre mod misbrug. Eftersom du har meddelt, at der 
udelukkende er tale om, at du kopierer digitale eksemplarer af de film, som du lovligt har indkøbt til eget 
brug, ind i dit mediecenter (på de forudsætninger, du har anført), vil du selvfølgelig ikke blive mødt med 
krav fra Foreningen af Danske Videogramdistributører.

 
Svaret er naturligvis baseret på, at det rent faktisk forholder sig som beskrevet (og at du om nødvendigt 
kan dokumentere dette), at du således indestår for, at du udelukkende kopierer lovlige eksemplarer af 
film indkøbt til eget brug ind i dit mediecenter, samt at de elektroniske eksemplarer af de indkøbte film 
ikke anvendes på anden vis. 

 
God fornøjelse med mediecenteret, og tak fordi du støtter branchen ved køb af lovlige produkter.

 
På Kulturministeriets hjemmeside om ophavsret, www.infokiosk.dk kan du læse mere om emnet. Se 
http://infokiosk.dk/sw81584.asp.

 
Jeg kan forstå, at problemstillingen ligger dig meget på sinde, og du er velkommen til at kontakte mig 
telefonisk, hvis du har yderligere spørgsmål.

 
Med venlig hilsen
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Anmeldelse for digitale kopier af lovlig købte DVD film
Jeg har i forbindelse med mit mediacenter taget digitale kopier af mine lovlig købte dvd film.
Af film jeg har lavet en digital kopi af kan nævnes ”Djævlens advokat”. Samlet har jeg vel på 
nuværende tidspunkt lavet digitale kopier af ca. 100 film og 10 sæsoner af tv-serier.
Da ovenstående er et brud på dansk lovgivning, vil jeg derfor gerne anmelde mig selv for 
overtrædelse af ophavsretsloven §75.
Mit mediacenter består af en Mac Mini med dvd-drev samt en NAS, hvor mine film streames fra.
Hele ideen med et mediacenter er, at man har samlet alle sine medier (film, musik, billeder etc.) et 
sted.
Men dette sætter lovgivningen og jeres arbejdsgiver en stopper for.
Når man læser kulturministeriets beskrivelse af digital kopiering på følgende adresse 
http://www.infokiosk.dk/sw81458.asp, kan man bl.a. læse følgende:
 

Det skal således understreges, at det fortsat er lovligt at tage kopier af bl.a. cd’er og 
dvd-film til personlig brug inden for en husstand. Kopier, der er fremstillet lovligt før 
lovens ikrafttræden, forbliver lovlige. Hvis der er en kopispærring, må man imidlertid 
ikke omgå denne for at fremstille kopien, men det forventes, at kopispærringer i 
fremtiden indrettes på en sådan måde, at det er muligt at tage en eller flere kopier til 
personlig brug; dette er i hvert fald intentionen med loven.

Det har altså været intentionen med lovgivningen, at det med tiden skulle være muligt, at tage en 
digital kopi, men dette har Deres arbejdsgiver, bl.a. filmbranchen, efter min mening ikke levet op 
til.
Der er stadig kopispærringer på langt hovedparten af solgte spillefilm og tv-serier på dvd. Og når 
man ser på udviklingen af nye produkter, der kan leve op til intentionen med lovgivningen, er dette 
ikke sket, igen efter min mening.
Selv hvis jeg vælger at gå efter en digital løsning fra starten af, giver Deres arbejdsgiver mig ikke 
mulighed for dette.
Jo, man kan købe digitale film online. Men der er simpelthen så mange begrænsninger på dette, at 
det i den sidste ende ikke betyder noget. Af begrænsninger kan bl.a. nævnes:

•         Sælges kun inden for bestemte landegrænser

http://www.infokiosk.dk/sw81458.asp


•         Kan kun afspilles i en forudbestemt browser
•         Kan kun afspilles i et forudbestemt software.

Hvis vi overfører dette til den ”normale analoge verden” ville dette betyde, at hvis jeg købte en dvd 
film måtte denne kunne afspilles i en dvd-afspiller fra f.eks. Sony. Dette ville betyde et kæmpe 
ramaskrig blandt konkurrencemyndigheder og politikere. Men når det gælder den nye ”digitale 
verden” sker dette ikke. Man kan undre sig og spørge hvorfor mon?
Da kulturministeren ikke ser nogen grund til at ændre på lovgivningen, hun må efter min opfattelse 
ikke forstå problemstillingen, vælger jeg derfor at anmelde mig selv til Dem, for at se om De er 
villig til at få lovgivningen afprøvet ved domstolene.
Derfor beder jeg Dem tage stilling til følgende:
 

Er det i orden med Deres arbejdsgiver, filmbranchen, at man som forbruger tager 
en digital kopi af en dvd med indbygget kopispærring til brug i f.eks. sit 
mediacenter, når intentionen med lovgivningen var at gøre dette muligt, selv om 
det pt regnes for ulovligt. 

 

Hvis nej, ville De så være villig til at acceptere en ændring af lovgivningen, der gør det lovligt 
for alle at bryde en kopispærring for at tage en digital kopi?
De bedes venligt tage stilling til ovenstående og kontakte mig inden d. 1. december 2009 med Deres svar. 
Hvis et svar ikke er modtaget opfatter jeg dette som et accept af ovenstående.
Jeg har tidligere skrevet til ministeren om problemstillingen. Jeg har desuden skrevet adskillige 
indlæg om emnet ”digitale kopier”. Alt dette kan læses på www.enfrustreretforbruger.dk.
Det skal understreges, at jeg hverken udlåner eller deler den digitale kopi med andre. Hvis jeg enten 
udlåner eller sælger min originale film slettes den digitale kopi.
Jeg skal desuden oplyse Dem om, at denne anmeldelse, og hvis De tillader det et evt. svar, vil blive 
offentliggjort på www.enfrustreretforbruger.dk.
Jeg vil bed Dem sende en kræftigelse på at De har modtaget denne anmeldelse. Gerne via mail.
 
Med venlig hilsen
Henrik F. E. Andersen
www.enfrustreretforbruger.dk | www.twitter.com/frustreret
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